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علاقه مندان به اخبار و اطلاعات مرتبط با بولتن رشته ها و بافته ها می توانند كلیه مطالب بولتن را در سایت انجمن صنایع نساجی ایران 
به آدرس www. aiti. .org.ir مشاهده فرمایند. 

 )دیدگاه ها و نظرات چاپ شده در بولتن لزوماً نظر بولتن رشته ها و بافته ها و انجمن نمی باشد.(

توسعه صنعتی به سبک ازبکستان
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دكتر شاهین كاظمی- نایب 
انجمن  مدیره  هیت  رئیس 
صنایع نساجی ایران- میزان 
تولید پنبه ازبکستان را برحسب 
گزارش رسمی منتشر شده در 
موسسه  توسط   2022 اكتبر 
هزار   925 حدود  آلمان   GIZ
دولت  افزود:  و  نمود  اعلام  تن 
ازبکستان طی چندسال گذشته، 
خام فروشی پنبه را تقریباً متوقف كرده و با سرمایه گذاری بسیار 
گسترده به تقویت بخش ریسندگی پرداخته و نکته جالب این كه 
در سال 2021 از 925 هزار تن پنبه تولیدی این كشور فقط 73 
هزارتن صادر شده است و حتی در مقاطع زمانی خاصی اقدام به 

واردات پنبه نیز نموده است.
و  ایران  بازرگانی  اتاق  همت  به  پیش  هفته  داشت:  بیان  وی 
ازبکستان همزمان با سفر آقای شوكت میرضیایف )رئیس جمهور 
ازبکستان( به ایران، گروهی از سرمایه گذاران و تاجران این كشور 
به ایران آمدند و در این هیئت، رئیس انجمن صنایع نساجی و 
پوشاک ازبکستان نیز حضور داشت كه میزبان ایشان و گروه همراه 
در یکی از جلسات هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران بودیم.

نایب رئیس هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران اضافه كرد: 
به عنوان  پاكستان  و  برزیل  آمریکا،  از چین، هند،  بعد  ازبکستان 
ششمین تولیدكننده پنبه جهان شناخته می شود و 30 درصد از 
كل زمین های كشاورزی این كشور به مساحت تقریبی 1 میلیون 
هکتار به كشت پنبه اختصاص دارد. ازبکستان طی سال  های گذشته 
به دلیل استفاده از دانش آموزان در برداشت پنبه، تا مدت ها تحت 
به  و  داشت  قرار  پنبه  درخصوص  غربی  كشورهای  تحریم های 
تازگی موفق به رفع تحریم ها شده و طبق مقررات سازمان های 
بین  المللی كار به برداشت پنبه می پردازد. این كشور میزان برداشت 
آبیاری نوین،  با كمک ماشین آلات جدید،  را  بازدهی خود  پنبه و 
بذرهای اصلاح شده و ... افزایش داده و خود را به سطح آمریکا، 

مصر و تركیه نزدیک نموده است.
وی ادامه داد: طبق آمار و ارقام موجود، در حال حاضر تقریباً ظرفیت 
گرفته  پیشی  پنبه  الیاف  تولید  ظرفیت  از  ازبکستان  ریسندگی 
... شده است. در این  و مجبور به واردات پنبه از تاجیکستان و 
راستا توسعه واحدهای ریسندگی تا حدود بسیاری متوقف شده و 
برنامه بعدی آنها تقویت حوزه بافندگی است. بالغ بر 160 كارخانه 
ریسندگی در ازبکستان به فعالیت می پردازد و 3/7 میلیون اسپیندل 
و 239 هزار روتور در حال كار است كه بیش از دو برابر ظرفیت 
ریسندگی ایران می باشد. ظرفیت نصبی ماشین آلات ریسندگی 
آنها بیش از یک میلیون تن و تولید واقعی آنها در سال 2022 862 
به  هزار تن بوده است كه از این رقم، 562 هزار تن نخ عمدتاً 
كشورهای روسیه، چین، تركیه، لهستان و ... صادر گردیده است. 
به عبارت بهتر ازبکستان هم اكنون یک كشور صادركننده نخ است 
اما به طور یقین، تا چهارسال آینده این رقم كاهش می یابد چون 

در حوزه بافندگی سرمایه گذاری های بزرگی در حال انجام است.
در  گزارش،  این  بنابراعلام  ازبکستان  نخ  صادرات  رشد  میزان 

سال 2017، 207 هزار تن بود كه با یک جهش 

به مناسبت برگزاري مجمع عمومي ساليانه انجمن صنايع نساجي ايران
گزارشـي از عملکرد یکساله هیئـت مدیره انـجمن صنایع نسـاجي ایران

چهارم اسفند سال 1400، جشن شصتمين سالگرد تأسيس انجمن صنايع 
نساجي ايران به همراه پنجاه و نهمين مجمع عمومي در هتل پارسيان آزادي 
برگزار شد که با استقبال چشمگير اعضاي انجمن همراه بود؛ بالغ بر 90 درصد 
از اعضاي انجمن صنايع نساجي ايران و همچنين حدود 430 مدير ارشد از 
شرکت هاي عضو انجمن و ميهمانان انجمن از تشکل ها، سازمان ها و نهادها 
در مراسم مذکور حضور داشتند که پس از برگزاري انتخابات و شمارش آراء، 
15 نفر به عنوان اعضاي اصلي و 5 نفر به عنوان اعضاي علي البدل انتخاب 
شدند. منتخبين )به ترتيب تعداد آراء( عبارتند از آقايان دکتر شاهين کاظمي، 
مهندس مجتبي دستمالچيان، مهندس سيدجواد سجادي بيدگلي، محمدرضا 
مقدم، سيدرضا لاجوردي، مهدي ضابطي، محمدمهدي مباشر، مهندس رضا 
حميدي، مهندس حسن نيلفروش زاده، مهندس عباس مقصودي، محمود 
ضرابي، حسين نيکچي، مهدي کاردان، سيدجعفر حسيني و دکتر عليمردان 
شيباني به عنوان اعضاي اصلي و آقايان مهندس عباس سرشارزاده، مهندس 
محمدجعفر شهلايي نژاد، اکبر لباف، محمدمهدي سمائيان و مهندس رضا اله 

وردي به عنوان اعضاي علي البدل. 
در اولين جلسه هيئت مديره دوره جديد که در اواسط اسفند1400برگزار شد، 
طبق اساسنامه نسبت به انتخاب اعضاي هيئت رئيسه شامل رئيس، نايب 
رئيس، خزانه دار و دبير انجمن تصميم گيري صورت گرفت و آقايان مهندس 

مجتبي دستمالچيان به عنوان رئيس هيئت مديره، دکتر شاهين کاظمي به 
عنوان نايب رئيس هيئت مديره، سيدرضا لاجوردي به عنوان خزانه دار و 
مهندس سيدشجاع الدين امامي رئوف به عنوان دبير انجمن صنايع نساجي 

انتخاب شدند.
پس از انتخاب هيئت رئيسه مقرر شد در دوره تصدي هيئت مديره جديد بر 
مشارکت فعال و موثر کارگروه هاي تخصصي در  تصميم گيري هاي انجمن 
تمرکز بيشتري صورت گيرد به اين ترتيب مقرر شد جلسات هيئت مديره 
به صورت يک هفته در ميان برگزار شود )دو جلسه در ماه( و هر دو جلسه يکبار 
نيز از روسا و دبيران کارگروه هاي تخصصي جهت حضور در جلسات هيئت 

مديره دعوت به عمل آيد.
از بهار 1401، انتخاب رئيس و دبير کارگروه هاي مختلف در دستور کار قرار 
گرفت و پس از برگزاري جلسات کارگروه هاي تخصصي و انجام انتخابات 
داخلي، روسا و دبيران اکثر کارگروه ها معرفي شدند، به طور مرتب براي جلسات 
هيئت مديره از منتخبين جهت حضور در جلسات هيئت مديره دعوت به عمل 
آمد، تقريباً روسا و دبيران کارگروه ها نيز همانند اعضاي هيئت مديره در جريان 
تمام مکاتبات و مراودات انجمن قرار گرفتند و هيچ تصميمي در انجمن بدون 

مشارکت و نظر روسا و دبيران کارگروه هاي تخصصي اخذ نشده است.
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فهرست روسا و دبیران كارگروههاي تخصصي انجمن صنایع 
نساجي ایران به شرح ذیل مي باشد:

*کارگروه ريسندگي پنبه اي )الياف کوتاه(/ رئيس کارگروه : اسماعيل توکلي 
زاده ، دبير کارگروه: محمد کاردان پور

* کارگروه بافندگي / رئيس: عليرضا نوري   دبير: امين مقدم
* کارگروه ريسندگي الياف بلند/رئيس: علي زينالو ،دبير: اميرحسين ذوالفقاري

* کارگروه توليد الياف /رئيس: مهران ملک پور، دبير: بهرام محمدي
* کارگروه فرش ماشيني/  رئيس: علي فرهي، دبير: سيد جواد سجادي بيدگلي

* کارگروه رنگرزي چاپ و تکميل/ رئيس: عباس سرشار زاده   دبير: محمد 
مهدي سمائيان

* کارگروه نخ فيلامنت )پلي پروپيلن، پلي استر(    رئيس: حسين اخوان 
بروجني، دبير: اکبر لباف

* کارگروه کالاي خواب/ رئيس: کريم عزيزيان، دبير : سيد حسن صفوي و 
محمدرضا رنجبران

* کارگروه موکت و نخ BCF / رئيس: جلال فتحي بيطرف   دبير: رضا اله 
وردي و محمدرضا نعمت اللهي

*کارگروه صادرات/ رئيس: مهدي ضابطي
* کارگروه منسوجات بي بافت/  رئيس: فرشاد سياووشي، دبير: صالح موبد 

و علي عرب
* کارگروه پوشاک/  رئيس: محمود ضرابي

*سازماندهي دبیرخانه و واحد عضویت
با توجه به نياز انجمن به بازنگري و ساختارسازي سازماني در بخشهاي 
مختلف از جمله جذب نيروهاي متخصص و تکميل کادر تخصصي دبيرخانه 
در بخش هايي مانند آموزش، اطلاع رساني، عضويت و مطالعات راهبردي و 
آماري؛ نيروهاي توانمندي از دانشگاه هاي معتبر کشور )در زمينه مهندسي 
نساجي( همکاري خود را با انجمن آغاز کردند. که لازم است در همين جا 
از اين عزيزان تقدير و تشکر نماييم که بدون ترديد عملکرد انجمن در دوره 
جديد مرهون زحمات و تلاش های خالصانه و عاشقانه اين عزيزان می باشد. 
در بحث تجهيز دبيرخانه نياز به نوسازي و به روز رساني در زمينه تجهيزات 
اداري و رايانه اي مشاهده مي شد که در اين راستا مي توان به تجهيز سالن 
جلسات انجمن )از نظر سخت افزاري و نرم افزاري( اشاره کرد که در حال حاضر 
سالن جلسات آبرومندي در شأن انجمن صنايع نساجي ايران تجهيز شده است 
که در نوع خود کم نظير مي باشد و قابل مقايسه با تشکل هاي مشابه نيست. 

تجهيز سخت افزاري و بستر شبکه و نيز خريد و تجهيز نرم افزاري دبيرخانه 
انجمن از ديگر برنامه هايي بوده است که در سال گذشته در دستور کار دبيرخانه 
قرار داشت که از جمله آن مي توان به ارتقاي توان سمعي و بصري و رسانه اي 

دبيرخانه اشاره نمود. 
در بخش عضويت دو هدف عمده مورد توجه قرار گرفت. نخست تمديد 
عضويت براي اعضايي که به دلايل مختلف حق عضويت خود را در طول 
سال هاي گذشته پرداخت نکرده بودند و پرونده عضويت آنان به حالت تعليق 
درآمده بود که با پيگيري مجدانه، اين هدف اجرايي شد و در گام بعدي افزودن 
اعضاي جديد به جمع خانواده  انجمن بود که خوشبختانه در سال هاي 1400 
و 1401 هر سال شاهد رشد 10 درصدي اعضاي جديد بوديم و مي توان گفت 
انجمن صنايع نساجي ايران طي دو سال اخير هم از نظر تمديد عضويت ها و 

هم جذب اعضاي جديد آمار قابل قبولي ثبت کرده است.

*واحد مطالعات راهبردي و آماري انجمن
اين واحد در اواخر دهه80 و اوايل دهه90 در انجمن راه اندازي شد ولي متأسفانه 
براي مدتهاي طولاني فعاليت مستمر و ويژه اي نداشت. در دوره هيئت مديره 
جديد نسبت به فعال سازي واحد فوق برنامه ريزي شد و با بهره گيري از توان 
علمي و زحمات همکاران اين واحد، بيش از 45 جزوه توسط واحد مطالعات 
راهبردي و آماري انجمن منتشر شده است که در آنها به مواردي از جمله 
نساجي،  در صنايع  رقيب  عملکرد کشورهاي  مختلف صادراتي،  بازارهاي 
پوشاک و فرش ماشيني، توليد الياف نظير پنبه والياف مصنوعي، آمار صادرات 
و واردات، عرضه و تقاضاها در بورس کالا و ... مورد بررسي قرار گرفته است. 
اين جزوات به طور رايگان از طريق سايت انجمن در دسترس هستند که از 
مهمترين عناوين جزوات مي توان به  مروري اجمالي بر توليد و تجارت جهاني 
پنبه ، سهم پليمرها از متوسط عرضه، تقاضا و معامله در 5 سال، الگوهاي 

تجاري صنعت نساجي و پوشاک اتحاديه اروپا، آمار مقايسه اي ميزان عرضه، 
تقاضا و معامله مواد اوليه پليمري مصرفي صنايع نساجي در بورس کالاي 

ايران،  وضعيت صنعت نساجي ترکيه  و ... اشاره کرد.

 *اطلاع رساني و روابط عمومي
در زمينه اطلاع رساني و روابط عمومي، تمرکز خوبي بر فضاي مجازي و 
بهره گيري از رسانه هايي مانند تلگرام، واتساپ، اينستاگرام و لينکدين صورت 

گرفته است. 
اختصاصي جهت  کانال  داراي  انجمن  کارگروه هاي تخصصي  از  هر يک 
اطلاع رساني اخبار و مکاتبات مختلف مي باشند و شرکت هاي عضو انجمن 
جريان  در  و  دارند  حضور  کارگروه ها  اين  در  خود  فعاليت  حيطه  براساس 

جديدترين اخبار و اطلاعات قرار مي گيرند. 
وب سايت انجمن نيز کما في السابق با اخبار و فعاليت هاي انجمن به روز رساني 

مي شود و به زودي از وب سايت جديد انجمن رونمايي خواهد شد.
در بخش اطلاع رساني شاهد تداوم انتشار بولتن »رشته ها و بافته ها« هستيم که 
علاوه بر اعضاي انجمن براي سازمان ها و نهادهاي مرتبط با صنايع نساجي 
ارسال مي شود. در اين حوزه علاوه بر رسانه هاي فوق از سامانه پيامکي و بانک 
اطلاعاتي انجمن، سيستم مکاتبات و مراسلات پستي و فکسي انجمن نيز 
بهره برداري به عمل مي آيد تا اعضا در جريان اطلاعات و ارتباطات في مابين 

دبيرخانه و اعضا قرار گيرند.

*آموزش
در دوره تصدي هيئت مديره جديد، بحث آموزش به عنوان يکي از اولويت هاي 
مهم انجمن مدنظر قرار گرفته است. مذاکراتي با ساير تشکل هاي از جمله 
»اتحاديه توليد و صادرات نساجي و پوشاک ايران«، »انجمن طراحان لباس 
و پارچه« ،  »جامعه متخصصين نساجي ايران« و »دانشگاه صنعتي اميرکبير 
و جهاد دانشگاهي اميرکبير« انجام داديم تا دوره هاي آموزشي مشترک براي 
فعالين صنعت نساجي برگزار نماييم که در اين راستا دوره هايي مانند آشنايي با 
سامانه جامع تجارت، مشاغل سخت و زيا ن آور، بازاريابي ديجيتال، برندسازي 
در صنعت نساجي، بازاريابي در صنايع نساجي، بازاريابي ديجيتال در صنعت 

فرش ماشيني، طراحي بافت پارچه و ... برگزار شده است. 
مالياتي،  مشکلات  و  مسائل  زمينه  در  نيز  ديگري  دوره هاي  برپايي   
استانداردهاي تشويقي و اختياري در صنعت نساجي، تکاليف موديان مالياتي 
و ... در حال تدوين است که با همراهي اعضاي محترم در طول سال 1402 

برگزار خواهند شد. 

*ارتباط با دانشگاهها و مراكز علمي
يکي ديگر از مسائل مورد توجه انجمن، همکاري با دانشکده هاي مختلف 
نساجي بود که از جمله آنها مي توان به دانشگاه صنعتي اميرکبير، دانشگاه 
آزاد اسلامي واحد علوم و تحقيقات و واحد يادگار امام )ره( اشاره کرد. انجمن 
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تفاهم نامه هايي با مجموعه هاي مذکور تنظيم نمود تا همکاري هاي مشترک 
در زمينه هاي گوناگون صورت گيرد از جمله حمايت از حضور دانشگاهيان 
در نمايشگاه بين المللي نساجي تهران، برگزاري جشن هاي فارغ التحصيلي و 
مسابقات دانشجويي. همچنين مقوله معرفي فارغ التحصيلان اين دانشگاه ها 
 Co-op براي کاريابي به واحدهاي نساجي و مشارکت در اجراي طرح کوآپ
)دوره آموزش کارورزانه( دانشگاه صنعتي اميرکبير و بازديد از واحدهاي صنعتي 

و کارآموزي در اين بخش قرار ميگيرند. 
يکي از برنامه هاي ويژه انجمن که سال گذشته انجام شد، مشارکت جدي 
در شوراي سياستگذاري برگزاري سيزدهمين کنفرانس ملي مهندسي نساجي 
و همزمان با آن مشارکت در پروژه نوسازي و بازسازي ساختمان دانشکده 
مهندسي نساجي دانشگاه صنعتي اميرکبير )آزمايشگاه ها و کارگاه ها( بود که 
خوشبختانه در اين زمينه فعاليت هاي بسيار خوبي انجام شد به طوري که تجهيز 
سالن اجتماعات دانشکده و کلاس هاي درس در اولويت پيگيري هاي انجمن 
قرار گرفت و با کمک واحدهاي صنعتي حمايت هاي مالي چشمگيري براي 
برگزاري کنفرانس مهندسي نساجي و نوسازي و بازسازي دانشکده جذب شد 
که به اميد خدا و همراهي اعضاي محترم اين حمايت ها تداوم خواهند داشت و 
سال 1402 نيز حرکات موثر و مهم براي بازسازي و نوسازي دانشکده و تقويت 
همکاري هاي فيمابين در جهت تربيت نيروي متخصص ماهر مورد نياز صنعت 

در سال هاي آينده را ادامه خواهيم داد. 
دانشکده اي که سه دهه پيش با حمايت انجمن صنايع نساجي ايران احداث 
شده، امروز نيازمند به روز رساني در زمينه تجيهزات آزمايشگاهي و کارگاهي 
به  نساجي  کارآفرينان صنايع  و  با همراهي صنعتگران  بي شک  که  است 
نتايج مطلوبي خواهد رسيد. يکي از مهمترين موضوعات مورد نظر دانشگاه 
در کنفرانس ملي مهندسي نساجي، »ارتباط صنعت و دانشگاه« است که به 
احتمال فراوان يکي از ايام برگزاري کنفرانس مذکور به تشريح موضوعات 
صنعتي و دغدغه هاي صاحبان صنايع در ارتباط با مسائل روز اختصاص خواهد 
يافت و طبيعتاً موارد مربوطه در زمان خود به اطلاع اعضاي محترم انجمن 

خواهد رسيد.

*ارتباط با سایر تشکل ها و انجمن ها
يکي ديگر از نکات مهم و مورد توجه انجمن در دوره جديد هيئت مديره، ارتباط 

موثر و فعال با ساير تشکل هاي صنفي، صنعتي و تخصصي است. 
در صنايع نساجي تشکلهاي همگن استاني و سراسري متعددي از جمله 
پوشاک  انجمن صنايع  ايران،  پوشاک  و  نساجي  توليد و صادرات  اتحاديه 
ايران، انجمن هاي تخصصي نساجي استان هاي اصفهان و قزوين، جامعه 
متخصصين نساجی ايران، اتحاديه فرش ماشيني کاشان، تعاوني فرش آران و 
بيدگل، انجمن نساجي استان هاي البرز، خراسان رضوي، قزوين، زنجان، تبريز، 
سمنان، گيلان و مازندران به فعاليت ميپردازند که انجمن صنايع نساجي ايران 
ارتباطات مستمر و موثري با آنها دارد. در اين راستا مي توان به حضور موثر 
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انجمن در »دبيرخانه مشترک تشکل هاي صنفي و صنعتي نساجي و پوشاک 
کشور« اشاره کرد.

خوشبختانه در دوره جديد ارتباطات بسيار نزديک و فعالي با اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و کشاورزي تهران و کميسيون هاي مختلف )اعم از کميسيون 
صنعت، تسهيل تجارت، معاونت کسب وکار، معاونت بررسي هاي اقتصادي(، 
اتاق بازرگاني ايران )معاونت امور تشکل ها، کميسيون صنايع وکارگروه نساجي 

و پوشاک برقرار شده است.
 همچنين ارتباط خوب و فعالي با کانون عالي کارفرمايان، کنفدراسيون صادرات 
ايران و خانه صنعت و معدن استان تهران برقرار کرده ايم و تلاش بر اين است 
تا روابط بين تشکلي خود را ارتقاء بخشيم.گفتني است در دوره جديد، نماينده 
انجمن صنايع نساجي ايران در اتاق بازرگاني ايران آقاي محمد مهدي مباشر- 
عضو هيئت مديره انجمن صنايع نساجي ايران- هستند که خوشبختانه حرکات 
موثري را جهت گسترش تعاملات انجمن با اتاق هاي بازرگاني برنامه ريزي 

کرده اند.
همچنين بايد به فعاليت هاي انجمن در فراکسيون تشکل هاي عضو اتاق 
انتخابات  در  موثر  حضور  براي  آن  برنامه ريزي هاي  مجموعه  و  بازرگاني 
اتاق هاي بازرگاني اشاره کرد که در اسفند ماه برگزار شد و خوشبختانه بيش 

از 30 نفر از فعالان صنعت نساجي در  اتاق هاي سراسر ايران انتخاب شدند. 

*همکاري با رسانه ها
در اين زمينه، حضور منتخبين هيئت مديره، روسا و دبيران کارگروههاي 
در  آنان  ديدگاه هاي  بيان  و  ملي  رسانه  در  ايران  نساجي  صنايع  انجمن 
موضوعات مورد بحث صنعت نساجي قابل اشاره مي باشد که مشروح آنها در 
وب سايت و گزارشات انجمن مورد اشاره قرار گرفته است؛ همچنين ارتباطات 
خوبي با »روزنامه دنياي اقتصاد« برقرار کرده ايم و تفاهم نامه مشترکي در 
حال تدوين است تا بتوانيم از ظرفيت هاي اين روزنامه براي فعاليت هاي 
مختلف انجمن استفاده کنيم.  طبق سنوات گذشته ارتباطات رسانه اي انجمن 
کماکان با رسانه هاي مختلف مکتوب و ديجيتال نظير وب سايت هاي خبري و 

خبرگزاري ها برقرار است.

*همایش ها و نمایشگاه هاي تخصصي نساجي
برگزاري  در  کرده  سعي  گذشته،  همچون  ايران  نساجي  صنايع  اانجمن 
نمايشگاه هاي مختلف از جمله »بيست و هشتمين نمايشگاه نمايشگاه نساجي 
تهران«، »دوازدهمين نمايشگاه تخصصي صنعت نساجي و پوشاک يزد« ، 
»سومين نمايشگاه تخصصي پوشاک، نساجي و منسوجات خانگي مشهد« و 
»پانزدهمين نمايشگاه بين المللي ماشين آلات و صنايع وابسته صنعت نساجي 

اصفهان« به عنوان حامي برگزاري حضور موثر و مطلوبي داشته باشد. 
در نمايشگاه هاي بين المللي و منطقه اي مانند »ايتماي ميلان« نيز هيئت 
تجاري را با هماهنگي اتاق بازرگاني ايران و ايتاليا براي حضور در اين نمايشگاه 

معرفي و حمايت کرده است. 
در مورد نمايشگاه دوموتکس آلمان که متأسفانه به دليل عدم صدور رواديد، 
اعضاي انجمن صنايع نساجي ايران حضور در اين نمايشگاه را تحريم کردند و 
در آن حضور نيافتند اما اميدواريم در سال آينده با مشارکت انجمن برنامه ريزي 
خوبي براي حضور در نمايشگاه صورت پذيرد. لازم به ذکر است انجمن 
در برگزاري همايش هاي مختلف نيز همراهي داشته است که از جمله آنها 
مي توان به »هفتمين همايش ملي صنعت فرش ماشيني کاشان«، »دومين 
همايش ملي رنگ، محيط زيست و توسعه پايدار«، »کنفرانس ملي مهندسي 
نساجي ايران« و »پانزدهمين سمينار بين المللي علوم و تکنولوژي پليمر« اشاره 
کرد. تفاهم نامه هايي نيز با ساير تشکل ها و نهادهاي مختلف مانند »سازمان 
گسترش و نوسازي صنايع«، »مجمع کارآفرينان ايران«، »جهاد دانشگاهي 
صنعتي اميرکبير«، »اتحاديه توليد و صادرات نساجي و پوشاک ايران«، »سراي 

نوآوري فرش ماشيني کاشان« و ... منعقد شده است. 

 *برگزاري منظم و مستمر جلسات هیئت مدیره
جلسات هيئت مديره کاملًا منظم و بدون هيچ وقفه اي از ابتداي سال به 
صورت يک هفته در ميان برگزار شده است و تقريباً در تمام جلسات اعضاي 
هيئت مديره، روسا و دبيران کارگروه ها )و گاه نمايندگان ساير تشکل هاي 
نساجي( به طور مستمر حضور داشته اند؛ همچنين سعي شد در جلسات مختلف 
هيئت مديره ميهمانان برجسته و اثرگذار از بخش دولت و مجلس حضور 

داشته باشند. 
در اين زمينه مي توان به حضور روساي کميسيون صنايع و برخي نمايندگان 
جهاد  از  اعم  مختلف  وزارتخانه هاي  نمايندگان  اسلامي،  شوراي  مجلس 
حمايت  »سازمان  جمله   از  مرتبط  نهادهاي  ساير  و  صمت  کشاورزي، 
مصرف کنندگان و توليدکنندگان« اشاره کرد که در تمام اين جلسات تلاش 
شده است دغدغه ها و نگراني هاي صاحبان صنايع به مديران و مسئولين دولتي 

منعکس شود. 
از جمله موارد مهمي که در اين جلسات به نتايج خوبي رسيد، مخالفت انجمن با 
لغو معافيت ورود ماشين آلات خطوط توليد بود که در نهايت موفق شديم حقوق 
و عوارض گمرکي ورود ماشين آلات را از 10 درصد به يک درصد کاهش 
دهيم. موضوع ديگر در مورد ماليات بر ارزش افزوده بود که باز هم انجمن 
با پيگيري مستمر توانست پرداخت نقدي آن را به ضمانتنامه هاي بانکي تغيير 
دهد. در سازمان حمايت، پيگيري مستمر براي موضوع خروج صنايع منسوجات 
و پوشاک از شمول قيمت گذاري از ديگر مواردي بود که خوشبختانه مورد تأييد 

وزارت صمت قرار گرفت و مراحل نهايي پيگيري آن در حال انجام است. 
همچنين طرح موضوعات مختلف در شوراي گفت وگوي دولت و بخش 
خصوصي و نشست هاي ستاد تسهيل از پيگيري هاي انجمن در سال قبل بود.

موضوع ديگر، برنامه ريزي انجمن براي مشارکت در تدوين برنامه توسعه هفتم 
است که اين موضوع به طور جدي در دستور کار قرار گرفت و از طريق 

اتاق بازرگاني ايران، دفتر معاون اول رئيس جمهور و ساير سازمان هاي ذيربط 
پيشنهادات انجمن صنايع نساجي ايران جهت موضوع بازسازي و نوسازي و 
لزوم حضور تشکل هاي بخش خصوصي در اجراي اين طرح منعکس شده و 

انشاءاله نتايج آن را در سالجاري مشاهده خواهيم کرد. 
در مورد تدوين برنامه هاي راهبردي و همچنين انعکاس مسائل و مشکلات 
واحدهاي زيرمجموعه به دولت، خوشبختانه با دفتر صنايع منسوجات و پوشاک 
وزارت صمت ارتباط بسيار خوبي برقرار شده است و تقريباً اکثر کارگروه هاي 

انجمن در آن مشارکت فعال دارند. 
خوشبختانه شاهد حضور و مشارکت پر رنگ انجمن در تصميم سازي ها و 
تصميم گيري هاي مرتبط با نساجي و شاهد حمايت حداکثري اين دفتر در 
سطح مدير کل و کارشناسان آن هستيم که لازم مي دانيم از طرف انجمن 
صنايع نساجي ايران و صاحبان صنايع از زحمات اين عزيزان نهايت تشکر و 
قدرداني را به عمل آوريم. مشارکت جدي کارگروه هاي تخصصي انجمن با 
همراهي نمايندگان ساير تشکل ها در تدوين نقشه راهبردي صنعت از جمله 

مواردي است که در دستور کار قرار دارند.

*مسئولیت هاي اجتماعي
يکي از فعاليتهاي انجمن صنايع نساجي ايران همچون گذشته، حضور پر رنگ 
و موثر و ايفاي نقش در فعاليت اجتماعي بوده است. کمک به تأمين پارچه مورد 
نياز بيمارستان بيماران سرطاني، کمک به سيل زدگان همراه با زلزله زدگان 
خوي و حمايت ويژه از برنامه هاي دانشجويي و فارغ التحصيلي دانشکده هاي 
نساجي و نيز تلاش در تأمين نيازهاي ايشان از جمله فعاليت هاي انجمن در 

حوزه مسئوليت اجتماعي بوده است.

*ارائه خدمات به اعضا
جذب مشاورين و برنامه ريزي براي راه اندازي کميسيون هاي تخصصي 
جهت ارائه خدمات از جمله برنامه هاي در دست اجراست که در اين راستا 
قرارداد مشاور حقوقي انجمن براي فعال سازي کميسيون حقوقي تمديد شده 

است. 
در حال پيگيري جدي تر بحث آموزش و راه اندازي کميسيون آموزش هستيم 
برنامه تشکيل »صندوق نوآوري و فناوري« در قالب  و احتمالًا به زودي 

زيرمجموعه کميسيون آموزش انجمن در دستور کار قرار مي گيرد. 
کميسيون مشاغل سخت و زيان آور و روابط کار نيز در حال ارائه خدمت به 
اعضاي انجمن است و به زودي مشاور مالياتي و تأمين اجتماعي در کنار انجمن 
قرار خواهد گرفت و تلاش مي کنيم مجموعه اي از خدمات عمومي مورد نياز 
اعضا در زمينه هاي مختلف اعم از مسائل گمرکي تا امور مالي و مالياتي را به 

صورت هدفمند پيش ببريم. 
همانطور که اعضاي محترم انجمن صنايع نساجي ايران مي دانند دبيرخانه 
بسيار پرکار و فعالي داريم و آمار مکاتبات وارده و صادره دبيرخانه بيانگر حجم 

فعاليت هاي گسترده اين واحد است. 
در واقع اگر دبيرخانه را به عنوان نبض کيفي فعاليت هاي کيفي و کمّي انجمن 
بدانيم؛ انجمن توانسته طي ساليان اخير خود را به جايگاه قابل توجهي در ميان 

سازمانها و نهادهاي مختلف برساند. 
روزانه استعلام هاي فراواني از ادارات صنايع استان هاي مختلف و مجموعه هاي 
دولتي و خصوصي پيرامون آمار و ارقام توليد، مصرف و تجارت در زمينه هاي 
تلاش  انجمن  کارشناسان  که  مي کنيم  دريافت  نساجي  صنعت  گوناگون 
مي کنند پاسخ هاي کارشناسي دقيق و روشني آماده کنند که البته در اين زمينه 
از همراهي هاي کارگروه هاي انجمن نيز براي تدوين پاسخ ها استفاده ميشود. 
اميدوارم مجموع فعاليت هاي همکاران زحمتکش دبيرخانه براي اعضا مفيد و 

موثر واقع شده باشد. 
حضور موثر در جلسات و نشست ها  مراکز تصميم گيري از جمله برنامه هاي 
انجمن بوده که سعي کرده ايم در تمام جلسات و نشست هاي مرتبط با نساجي 
نمايندگان انجمن صنايع نساجي ايران حضور موثري داشته باشند و بتوانند 

دغدغه ها و نگراني هاي اعضا را مطرح و پيگيري کنند. 
بررسي اخبار و گزارش هاي منتشره از دبيرخانه نيز مويد اين مطلب است که 
کمتر روزي است که انجمن ميزبان رفت و آمدها و حضور اعضا و کارگروه هاي 
خود نباشد و اميدواريم با مشارکت و حمايت بيشتر اعضا، شاهد موفقيت هاي 
بيش از پيش انجمن در ارائه خدمات به اعضاي خود و اعتلاي صنايع نساجي 

و پوشاک کشور باشيم.

3



ان
اير

انجمن صنايع نساجي 

A
SSO

CATION OF IRAN TEXTILE IN
DU

ST
R

IE
S

میزبان  ایران  نساجی  انجمن صنایع  مورخ 1402/03/09  سه شنبه 
مدیران مالی شركت های عضو انجمن در سمینار آموزشی آشنائی با 
سامانه جامع مالیاتی بود. این كارگاه آموزشی كه به درخواست اعضای 
انجمن و با همکاری روزنامه دنیای اقتصاد و با حضور آقای مهدی مرادی 
از مشاورین مجرب مالیاتی كه سابقه طولانی در امور مالیاتی شركت 

های نساجی داشته است برگزار شد. در این نشست كه با استقبال 
خوب شركت های عضو انجمن برگزار شد ضمن تشریح تکالیف و 
وظایف قانونی مودیان مالیاتی در خصوص درج فاكتور در سامانه فاكتور 
الکترونیکی سازمان امور مالیاتی به سوالات مطروحه توسط حاضرین 

پاسخ داده شد.

برگزاری کارگاه آموزشی تکالیف قانونی مودیان مالیاتی در سامانه صدور فاکتورهای الکترونیکی

صنعت نساجی و پوشاک جهان، افق ها و روندهای پیش رو 
مروری بر فناوری ها و نو آوری های ارائه شده در ایتما میلان 202۳ 

نساجی  انجمن صنايع  اجتماعات  سالن  خردادماه  سه شنبه سی ام 
ايران ميزبان يکی از مجموعه سمينارهای آموزشی انجمن بود. 

در اين ميزگرد که با همکاری مشترک انجمن صنايع نساجی ايران، 
توليد و صادرات نساجی و  اتحاديه  و  جامعه متخصصين نساجی 
ارائه شده در  پوشاک برگزار شد آخرين فناوری ها و نو آوری های 

ايتما ميلان 2023 مورد بررسی قرار گرفت.
اين ميزگرد با حضور آقايان دکتر شاهين کاظمی، مهندس مجيد 
نامی، مهندس وحيد حريری، مهندس عباس مقصودی، مهندس 
نيما اخوان، مهندس امير مسعود بزرگيان، مهندس محمود مشاط 
ايتمای  از  کننده  بازديد  متخصصين  از  اله وردی  رضا  مهندس  و 
ميلان و جمع کثيری از متخصصين و مديران شرکت های عضو 
دانشکده  التحصيلان  فارغ  و  دانشجويان  از  جمعی  نيز  و  انجمن 
مهندسی نساجی برگزار شد. در اين نشست هر يک از مدعوين به 

طرح ديدگاه ها و برداشت های خود از ايتما ميلان پرداخت که به 
طور کلی توجه ويژه به سرعت توليد و اقتصادی شدن توليدات با 
افزايش راندمان و بهره وری، بهينه سازی مصرف انرژی، توجه ويژه 
به بازيافت و اقتصاد چرخشی، تمرکز بر هوش مصنوعی و انقلاب 
صنعتی )صنعت 4( و حمايت از استارت آپ های جديد از جمله 
موارد مطروحه در اين نشست بود همچنين در اين ميزگرد آمار 
مربوط به تعداد شرکت کنندگان و بازديد کنندگان و ميزان حضور 
کشورهای مختلف در نمايشگاه از جمله حضور ترکيه و چين در 
با دوره های گذشته مورد تحليل قرار گرفت و پله های  مقايسه 
منسوجات  و  بافندگی  و  ريسندگی  از  مختلف  در صنايع  فناوری 

بی بافت تا رنگرزی بدون آب مورد اشاره مدعوين قرار گرفت. 
در پايان اين ميزگرد مدعوين به پرسش های مطرح شده توسط 

حاضرين پاسخ گفتند.

در سال گذشته )که بسيار کمتر از ميزان مجوزهای توليد کنندگان 
برای واردات بود و رقمی در حدود يک درصد مصرف نخ کشور را 
نشان می داد( و آناليز قيمت با نخ های وارداتی و نيز سرمايه گذاری های 
صورت گرفته در صنعت ريسندگی نخ فرش ماشينی در نهايت به تعامل 
بيشتر کارگروه فرش ماشينی و کارگروه ريسندگی الياف بلند انجمن 
موکول شد و در همين راستا جلسات مختلفی در انجمن صنايع نساجی 
ايران برگزار شده است که آخرين نشست آن به بيست و هشتم خرداد 
برمی گردد که نمايندگان کارگروه فرش ماشينی و ريسندگی الياف بلند 
با همراهی هيئت رئيسه انجمن نسبت به طرح و بررسی مجدد موضوع 
پرداختند. در اين نشست موضوع کميت و کيفيت محصولات داخلی و 
همچنين فاکتورهای قيمت تمام شده و رضايتمندی ذينفعان در زنجيره 
مذکور مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و مقرر شد تا با تعامل بهتر 
طرفين، موضوع چالش مذکور که عمدتاً ناشی از افزايش و جهش 
نرخ ارز در کشور و افزايش قيمت مواد اوليه است منجر به همکاری و 

همراهی بيشتر ذينفعان در زنجيره گردد.

رایزنی برای حل چالش بافندگان فرش ماشینی و تولید کنندگان نخ فرش ماشینی 

چالش های بين بافندگان فرش ماشينی و ريسندگان نخ فرش ماشينی 
يکی از موضوعات انجمن صنايع نساجی ايران پس از جهش ارزی 
در نيمه دوم سال گذشته بود. افزايش نرخ ارز و عدم تخصيص ارز 
مورد نياز برای واردات الياف اکريليک و انتظارات تورمی در سطح 
و  تورمی  انتظارات  اين  از  ناشی  افزايش حجم سفارشات  و  جامعه 
سرمايه گذاری های جديد در صنعت فرش ماشينی و به تبع آن افزايش 
قيمت نخ يکی از چالش های واحدهای توليد کننده فرش ماشينی و 
ريسندگان نخ فرش ماشينی در ماه های اخير بوده است که جلسات 
متعددی در اين خصوص تشکيل شده است. پيگيری های کارگروه 
فرش ماشينی انجمن و ساير تشکل های حوزه توليد فرش ماشينی و 
نشست ها و جلسات متعدد با کارگروه ريسندگی الياف بلند انجمن در 
جهت بررسی و تحليل موضوع و حل و فصل آن در سال گذشته به 
نشست های مشترک با دفتر صنايع منسوجات و پوشاک انجاميد و در 
نهايت پس از بررسی های مختلف از جمله حجم سرمايه گذاری های 
جديد در حوزه فرش ماشينی و آمار واردات انواع نخ فرش ماشينی 

نساجی  صنایع  انجمن  مشاور 
ترویج  و  آموزش  حوزه  در 
هزار  از  بیش  گفت:  استاندارد 
صنعت  در  استاندارد  صد  و 
برابر  چند  كه  داریم  نساجی 
با  اگر  و  كشورهاست  سایر 
برای  اجباری  استاندارد  ایجاد 
دنبال  به  نساجی  محصولات 
این  هستیم  كیفیت  ارتقای 
راهکار نیست. احسان اكرامی در گفتگو با خبرگزاری صداوسیما 
با بیان اینکه ما هنوز هدف سازمان استاندارد از طرح موضوع الزام 
استاندارد اجباری در صنعت نساجی را متوجه نشده ایم، گفت: اگر 

به دنبال ارتقای كیفیت هستید این راه كار نیست.
استاندارد های  ما  به گزارش خبرگزاری صداوسیما،  وی گفت: 
كشور های اروپا و آمریکا را ترجمه و تدوین كرده ایم و سازمان 
ملی استاندارد این استاندارد ها را در صنایع مورد استفاده قرار 
می دهد و در سایت این سازمان قابل رویت است همچنین در 
زمینه امکانات آزمایشگاهی و دانش فنی در واحد های صنعتی و 

دانشگاه ها در زمینه استاندارد هیچ گونه خلاء و كمبودی نداریم.
اكرامی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا كیفیت محصولات 
خارجی در نتیجه اعمال استاندارد اجباری است، افزود: قطعا خیر، 
ما در هیچ كجای دنیا برای كالای نساجی، استاندارد اجباری نداریم 
مگر ضعف كیفیت باعث آسیب به مصرف كننده شود. به عنوان 
نمونه اگر كفپوش داخل هواپیما ضدحریق نباشد و اتفاقی رخ دهد 
تهدیدی است برای جان مسافران و یا در لباس آتش نشانی، 
نبود ویژگی های ضدحریق، جان آتش نشانان را به خطر می اندازد، 
ولی در حوزه كالای نساجی ما با سلیقه های مختلفی روبرو هستیم 

و باید از الیاف، مواد شیمیایی و طرح های مختلف استفاده كنیم.
مشاور انجمن صنایع نساجی در حوزه آموزش و ترویج استاندارد 
با بیان اینکه تعداد كمی استاندارد در كشور داریم كه براساس 
استاندارد  سازمان  گفت:  باشد،  شده  تدوین  داخل  تجربیات 
و  نساجی  استاندارد  پژوهشگاه  نام  به  دارد  زیرمجموعه ای 
كار  به  مشغول  پژوهشگاه  آن  در  نساجی  صنعت  كارشناسان 
هستند كه الزاما وظایفشان تدوین استاندارد نیست، ولی در حوزه 
استاندارد هایی كه تا به حال تدوین شده، بخش قابل توجهی از 
این استاندارد ها ترجمه یا برداشت از استاندارد های بین المللی 
است. اكرامی گفت: برچسب گذاری برای فرش ماشینی اجباری 
است یعنی تمام اطلاعات مربوط به ویژگی های ساختاری، مواد 
تشکیل دهنده، چگونگی تولید كفپوش باید در برچسب شناسه 
درج شود تا به مصرف كننده قدرت انتخاب دهد در جهت رعایت 
حق و حقوق مصرف كننده كه مصرف كننده با علم و آگاهی، جنس 

مورد نظر خود را خریداری كند.
با  صنعت  در  صنفی  درون  خرید های  یکسری  ما  افزود:  وی 
عنوان )B۲B( داریم یعنی فروشنده نخ به تولید كننده پارچه، نخ 
می فروشد و فروشنده پارچه به تولید كننده پوشاک، اینجا فقط 
بحث مشخصات نیست و اطلاعات دقیق تر و كارشناسی شده 
تری نیاز است تا خرید صورت گیرد. نهادی مثل استاندارد اگر 
وارد شود و نشان استاندارد بزند كه با كالا انطباق نداشته باشد چه 
كسی پاسخگوست؟ اینجا معامله بین خریدار و فروشنده است و 
خودشان اطلاعات فنی و استاندارد های موردنیاز را طرح و به هم 

دیگر انتقال می دهند و در نهایت خرید صورت می گیرد.
مشاور انجمن صنایع نساجی در حوزه آموزش و ترویج استاندارد 
تاكید كرد: وقتی شما كالایی را به مصرف كننده نهایی عرضه 
باید  كالا  نتیجه  در  نیست  كارشناس  كننده  مصرف  می كنید، 
برچسب داشته باشد كه هم اكنون این برچسب بر روی كفپوش ها 
درج شده، اما بر روی پوشاک چنین برچسبی الزامی نشده، اما 
برچسب گذاری یک طرف قضیه است و اینکه درون این برچسب 
چه مواردی درج شود موضوع دیگری است، در تمام دنیا تنها 
موردی كه درج آن داخل برچسب های پوشاک الزامی است، درصد 
الیاف است و لاغیر و حتی درج سایز كالا برروی برچسب پوشاک 

الزامی نیست.

استاندارد اجباری راهکار ارتقای کیفـیت صنایع نساجی نیست
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همانطور که مستحضريد قريب يک دهه از تفاهم نامه انجمن صنايع 
نساجی ايران و سازمان حمايت از مصرف کنندگان و توليدکنندگان در 
خصوص خروج صنايع نساجی و پوشاک از شمول قيمت گذاری سازمان 
حمايت می گذرد و طبق توافق مقرر شده بود که کليه شکايات وارده در 
خصوص محصولات اين صنعت که از طريق سامانه 124 به سازمان 

ارجاع می شود توسط انجمن بررسی و پاسخگويی لازم بعمل آيد. 
در بهار سال گذشته بخشنامه های جديدی به سازمان حمايت از مصرف 
که  ابلاغ شد  ها  قيمت گذاری  در خصوص  توليدکنندگان  و  کنندگان 
پوشاک کشور طی  و  نساجی  تشکل های  پيگيری های  با  نهايت  در 
بخشنامه ای »البسه، پارچه و پوشاک« بدليل شرايط خاص اين صنعت 
به لحاظ تنوع و قيمت گذاری از شمول قيمت گذاری معاف اعلام گرديد 
اما به لحاظ ابهام در تعريف فوق الذکر انجمن صنايع نساجی ايران، با 
مکاتبات و جلسات مختلف موافقت دفتر تخصصی صنايع منسوجات و 
پوشاک، معاونت امور صنايع عمومی و معاونت برنامه ريزی وزارت صمت 
را در خصوص اصلاح عنوان »البسه، پارچه و پوشاک« به »محصولات 
صنايع منسوجات و پوشاک« را اخذ نمود و مکاتباتی توسط معاونت امور 
صنايع و معاونت امور برنامه ريزی با سازمان حمايت در اين خصوص 

صورت پذيرفت.
تعطيلی و پلمپ برخی از فروشگاه های فرش ماشينی و پوشاک در اواخر 
سال گذشته و تداوم اين روند در ماه های ابتدايی سال جاری و پيگيری های 
تشکل های مختلف صنايع نساجی و پوشاک منجر به برگزاری نشست 
مشترکی با رئيس سازمان حمايت از مصرف کنندگان و توليدکنندگان 

گرديد. 
در اين نشست که با حضور دکتر حسين فرهيد زاده رئيس سازمان و 
دکتر موسوی، امينيان، محمدی و ابراهيمی از مديران سازمان حمايت با 
همراهی دکتر محسن گرجی مديرکل دفتر صنايع منسوجات و پوشاک، 
مهندس سيد شجاع الدين امامی رئوف دبير انجمن صنايع نساجی ايران با 
همراهی محمود تولايی اتحاديه فرش ماشينی کاشان و ابراهيم حمايت 
کار و هادی آقائی از مديران شرکت فرش زمرد مشهد، رحيم چگينی و 
رامين جوانرود از انجمن صنايع پوشاک و مجيد افتخاری از اتحاديه توليد 
و صادرات نساجی و پوشاک ظهر روز چهارشنبه سی و يکم خرداد ماه 

تشکيل و موضوع مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. 
در بخش آغازين اين نشست امامی رئوف دبير انجمن صنايع نساجی ايران 
با اشاره به تفاهم نامه منعقده در سال 93 بين انجمن و سازمان حمايت 
و اشاره به تنها دو مورد شکايت وارده در طول ده سال گذشته به رعايت 
انصاف واحدهای نساجی و پوشاک در قيمت گذاری محصولات خود 
اشاره نمود و تبليغات تعدد واحدهای فرش ماشينی در خصوص فروش 
اقساطی و بلند مدت و مانور ايشان روی قيمت های محصولات خود در 
هايپر فرش ها را بيانگر رقابت سنگين توليدکنندگان فرش ماشينی دانست. 
ايشان با اشاره به ظرفيت های بالای توليد فرش ماشينی در کشور و در 
حدود سيصد ميليون دلار صادرات اين صنعت را دليلی بر رقابتی بودن 
قيمت در بازار دانست و نگرانی های مطرح شده در خصوص گران فروشی 

اين صنعت را نادرست عنوان نمود. 
امامی رئوف با اشاره به جهش نرخ ارز در سال گذشته و تاثير آن بر افزايش 
قيمت مواد اوليه اين صنعت که در حدود هفتاد تا هشتاد درصد از قيمت 
محصول نهائی را تشکيل می دهد به مشکلات ايجاد شده برای واحدهای 
فرش ماشينی در مشهد و اصرار سازمان تعزيرات به بازگشت قيمت ها 

گزارشی از نشست مشترک با رئیس سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولید کنندگان
آیا صنعت منسوجات و پوشاک مشمول قیمت گذاری سازمان حمایت است؟

به پائيز 1401 اشاره نمود و اين موضوع را فاقد منطق و استدلال دانست.
دبير انجمن صنايع نساجی ايران همچنين با اشاره به مشکلات ايجاد شده 
برای واحدهای توليدی در ثبت اطلاعات در سامانه جامع تجارت و عدم 
تائيد اين اطلاعات توسط کارشناسان صمت در استان ها به مشکلات 

جديد ايجاد شده برای واحدهای توليدی اشاره نمود. 
وی با تشريح وظايف سازمان حمايت در حمايت از توليدکنندگان گفت: 
چگونه است که نرخ ارز نسبت به سال گذشته در حدود دو برابر شده است 
ولی سازمان حمايت توقع دارد که توليد کننده محصول توليدی خود را 
به نرخ پائيز سال گذشته به فروش برساند و چگونه است که دولت در 
صنعت خودرو که تقريباً خود متولی آن هست اينگونه رفتار نمی کند و 
قيمت خودروی خود را حتی با وجود عقد قرارداد به نرخ روز محاسبه و 

تحويل می نمايد؟! 
امامی رئوف در ادامه با اشاره به حجم بالای کالای قاچاق موجود در بازار 
که بدون هيچگونه عوارض و مالياتی به فروش می رسد به مشکلات 
عديده واحد های پوشاک در قيمت گذاری اشاره نمود و گفت: در حالی که 
توليد کننده داخلی با تلاش و سختی مضاعف می کوشد تا تنوع، کيفيت و 
قيمت رقابتی در مقابله با کالای قاچاق ارائه دهد متاسفانه در مظان اتهام 
گرانفروشی قرار می گيرد و با پلمپ واحدهای فروشگاهی خود مواجه 
می شود در حاليکه پوشاک قاچاق و وارداتی بدون هيچ دغدغه ای در بازار 

به فروش می رسد. 
دبير انجمن صنايع نساجی ايران با اشاره به پرونده های پلمپ واحدهای 
مختلف نساجی و پوشاک به حکم های بدوی صادر شده توسط قاضی 
پرونده بعضا با ارزش بالغ بر يکصد ميليارد تومان برای اعضای انجمن 
اشاره نمود و از مبنای محاسبه چنين جرايمی برای توليدکنندگان سوال 

نمود. 
امامی رئوف همچنين با اشاره به ضوابط قيمت گذاری مندرج در وبسايت 
سازمان حمايت اين ضوابط را نيازمند اصلاح و بازنگری برای رشته - 
صنعت نساجی و پوشاک دانست و با اشاره به هزينه های برندينگ در اين 
صنعت نيم درصد هزينه های قابل قبول تبليغات را در مقايسه با هزينه 

های تبليغات و برندينگ شرکت ها بسيار اندک دانست. 
در ادامه بحث محمود تولايی رئيس اتحاديه فرش ماشينی کاشان که 
با همراهی انجمن در اين نشست حضور داشت نيز با اشاره به سوابق 
موضوع قيمت گذاری و موارد مطروحه توسط دبير انجمن، خواستار تعامل 
بيشتر سازمان با صنايع نساجی در جهت حل و فصل موضوع شد. ايشان 
با درخواست برگزاری جلسات کارشناسی بيشتر جهت حصول تعامل 
و نتيجه، سازمان حمايت را متولی اصلی قيمت گذاری دانست و ابراز 
اميدواری کرد تا با ارائه راه حل توسط اين سازمان مشکلات واحد های 

فرش ماشينی در خصوص قيمت گذاری برطرف شود.
ابراهيم حمايت کار مديريت شرکت فرش زمرد مشهد نيز که اخيرا درگير 
موضوع قيمت گذاری و صدور حکم در استان خراسان شده است و به 
دعوت انجمن در جلسه حضور داشت با تشريح موضوع چگونگی صدور 
حکم توسط قاضی پرونده پرداخت و با قرائت بخشی از حکم صادره از 
روند پيگيری ها و اعتراض به حکم بدوی گزارشی ارائه نمود. ايشان با 
گله مندی شديد از طرز برخورد نامطلوب با توليدکنندگان، چنين احکامی 

را بی سابقه دانست.
دکتر فرهيد زاده و همکارانشان با اشاره به مشکلات ايجاد شده در استان 
خراسان قول مساعدت دادند که موضوع در هفته های آتی با تعامل بيشتر 

سازمان پيگيری و بررسی شود تا نتيجه مطلوب حاصل گردد. 
را حامی  به موارد مطرح شده، سازمان حمايت  اشاره  با  زاده  فرهيد 
مصرف کننده و توليدکننده دانست و مصوبات مربوط به معافيت صنايع 
منسوجات و پوشاک از قيمت گذاری را شامل کليه محصولات اين 
صنعت دانست. ايشان با اشاره به قانون عنوان نمود : قيمت گذاری 
در سازمان حمايت شامل دو نوع قيمت گذاری پيشينی و قيمت گذاری 
پسينی است که اقلام کالاهای اساسی و دارای بحران در جامعه نظير 
لبنيات، لاستيک، مواد غذايی و روغن و .... شامل قيمت گذاری پيشينی 
است و سازمان در درج قيمت روی آنها حساس است و بعضاً نسبت به 
تعيين سود توليد کننده اقدام می نمايد اما در کالاهای پسينی تنها پس 
از ثبت شکايت از طرف اشخاص حقيقی و حقوقی ورود پيدا می کند و 
قيمت ها را با ضوابط قيمت گذاری مندرج در سايت سازمان حمايت، 
شامل قيمت گذاری توليد کننده، وارد کننده و عمده فروش بررسی و 
اعمال نظر می نمايد. ايشان با اشاره به سود قانونی هفت درصد برای 
عمده فروشی و هفده تا بيست درصد برای توليد از واحدهای توليدی 
خواست تا در قيمت گذاری محصولات خود رعايت انصاف و تعادل را 

داشته باشند تا شکايت عمومی از اين صنعت شکل نگيرد. 
فرهيد زاده با اشاره به منطق حضور برند ها و پذيرش اختلاف قيمت 
برندها با ساير توليدات، انتخاب کالای با قيمت و با کيفيت و برند 
متفاوت را حق مصرف کننده نهايی دانست و با انتقاد از برخوردهای 
سليقه ای در تشخيص گرانفروشی، قيمت گذاری و ارزيابی گرانفروشی را 

امری تخصصی و نيازمند ساز و کار خاص خود دانست. 
ايشان با اشاره به موارد مطروحه گفت: متاسفانه همه آنچه که در اين 
جلسه مطرح شد متوجه سازمان حمايت و همکاران  ما نيست و اصولًا 
بايد بين مواردی که سازمان حمايت بر اساس شکايات به موضوع ورود 
ميکند با آنچه که ساير سازمان ها نظير سازمان تعزيرات يا ادارات صمت 
استان ها نسبت به تشکيل پرونده و صدور حکم اقدام می کنند تفاوت 

قائل شد. 
ايشان با اشاره به مشکلات ايجاد شده توسط سامانه جامع تجارت، اين 
سامانه را در حوزه اختيار وزارت صمت دانست و از تشکل ها خواست 
موضوع را از معاونت صنايع عمومی پيگيری کنند. ايشان همچنين از 
تشکل ها خواست در مراجعات مأموران ساير نهادها برای قيمت گذاری و 
گرانفروشی خواستار ارجاع موضوع به سازمان حمايت شوند تا سازمان با 

ضوابط تخصصی خود موضوع را بررسی نمايد.
در ادامه اين جلسه رحيم چگينی با اشاره به مسئوليت انجمن صنايع 
پوشاک نسبت به اعضای خود در جهت پيگيری مشکلات صنفی، 
مراجعات مربوط به گرانفروشی و پلمپ فروشگاهها و صدور احکام 
جريمه گرانفروشی را يکی از مشکلات فعلی واحدهای عضو انجمن 

دانست و خواستار پيگيری اين موضوع شد. 
ابراز  با  نيز  ايران  انجمن صنايع پوشاک  نايب رئيس  رامين جوانرود 
برخورد  شيوه  از  دولتی  مسئولين  با  مشترک  جلسات  از  نااميدی 
سازمان های مختلف با توليد و توليد کننده گلايه نمود و اين رويه را 
موجب دلسردی و نااميدی توليدکنندگان دانست. ايشان با اشاره به 
فلسفه برندها و مسئوليت برند ها در پاسخگويی به مشتريان خود، 
شيوه های فعلی قيمت گذاری در صنعت پوشاک را نادرست دانست و 
خواستار تعامل بيشتر سازمان در تدوين ضوابط قيمت گذاری و مشارکت 
در آموزش اعضای انجمن برای آشنايی بيشتر با ضوابط قانونی قيمت 

گذاری شد. 
جوانرود با اشاره به پلمپ فروشگاه های پوشاک در ماه های اخير، تداوم 

اين روند را موجب تضعيف صنعت پوشاک کشور دانست.
مجيد افتخاری عضو هيئت مديره اتحاديه توليد و صادرات نساجی 
و پوشاک نيز با اشاره به موضوع مبارزه با قاچاق و دستورالعمل ثبت 
نمايندگی برند های خارجی در اوايل دهه 90 به موضوع عدم برخورد با 
فروشگاه های محرز عرضه کالای قاچاق و برندهای فيک اشاره نمود 
و در ادامه به مشکلات ايجاد شده برای واحدهای توليدی که در حوزه 
خرده فروشی نيز فعال می باشند اشاره نمود و بررسی فاکتورهای خريد 
و فروش در محل فروشگاه توسط ماموران سازمان تعزيرات را غير 
منطقی و نادرست دانست و با اشاره به جريمه های چند ده ميليونی 

برای برندهای همکار خواستار مساعدت بيشتر در اين خصوص شد. 
تا جلسات  مقرر شد  نشست  اين  در  مطروحه  موارد  بندی  در جمع 
کارشناسی در سطوح مختلف پيگيری و برگزار شود و تشکل ها نسبت 
به ارائه پيشنهادات اصلاحی خود در خصوص ضوابط مذکور اقدام نمايند.
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چشمگير در سال 2021 به 563 هزار تن افزايش يافت و پيش بينی می شود 
اين آمار در طی سالهای آينده با افزايش سرمايه گذاری در حوزه بافندگی روند 
نزولی داشته باشد. به گفته وی، در حال حاضر عمده سرمايه گذاری ازبکستان 
در بخش بافندگی است، به طوری که 218 کارخانه بافندگی تاری- پودی و 
250 کارخانه بافندگی حلقوی-پودی مشغول فعاليت هستند؛ همچنين ميزان 
توليد پارچه  های تاری- پودی نيز بيش از يک ميليون متر مربع و پارچه های 

حلقوی- پودی بيش از 309 هزارتن برآورد می شود. 
دکتر کاظمی اذعان داشت: رئيس انجمن صنايع نساجی ازبکستان، طی سفر 
به ايران تمايل به استفاده از دانش، فناوری، منسوجات خاص و همچنين الياف 
مصنوعی ايران در راستای رفع نيازهای صنعت نساجی کشورش را مطرح و 4 

محور اصلی را در سفر به ايران مطرح نمود: 
1-واردات محصولات غير پنبه ای از ايران

2-صادرات نخ پنبه ازبک به ايران
3- آموزش نيروهای فنی و تخصصی ازبکستان با کمک دانشگاه های مطرح ايران 
4-جست وجو برای يافتن سرمايه گذارانی که مايل به سرمايه گذاری در صنايع 

نساجی ازبکستان هستند. 
نايب رئيس هيئت مديره انجمن صنايع نساجی ايران ادامه داد: ازبکستان 
يکی از کشورهای تازه استقلال يافته شوروی سابق در آسيای ميانه است 
که در گذشته به دليل مسائل ناشی از حاکميت کمونيستی فضای بازی برای 
سرمايه گذاری نداشت اما طی 10 سال اخير با برنامه های توسعه ای خود، فضا 
را برای سرمايه گذاری خارجی مهيا نموده و تسهيلات مالی بسيار قابل توجهی 
به سرمايه گذاران اختصاص می دهد. طبق گفته مسئولان اين کشور، حدود 15 
تا 30 درصد سرمايه را سرمايه گذار خارجی به ازبکستان می آورد و مابقی از 
وام هايی استفاده می شود که در حوزه ارزی از طريق بانک های اروپايی تأمين 
اعتبار می شود به همين دليل نرخ بهره اين وام های ارزی بسيار پايين است و 
در خصوص استفاده از منابع مالی داخلی با واحد پولی سُوم Som  )واحد پول 

ازبکستان( نرخ بهره تا 20 درصد متغير می باشد.
و  توليدکنندگان  از  ازبکستان  دولت  حمايت  نحوه  مورد  در  کاظمی  دکتر 
صنعتگران اين کشور گفت: برطبق اظهارات رئيس انجمن صنايع نساجی 
ازبکستان دولت در گام نخست، قيمت پنبه را افزايش داد تا کشاورز نسبت 
به کشت اين محصول تمايل پيدا کند اما اين افزايش قيمت تا حدی بود 
که واحدهای ريسندگی هم بتوانند در بازارهای جهانی به رقابت بپردازد و 
تسهيلات مالی ارزان قيمتی را به صورت ارزی در اختيار سرمايه گذاران قرار 
داد تا سرمايه گذاری آنان هم ارزان باشد به همين دليل توانست رقابت پذيری 
ازبکستان را در عرصه بين المللی حفظ کند به طوری که طی 6 سال اخير 
پنبه برداشت شده از 120 دلار در تن به 900 دلار در تن افزايش قيمت 
داشت و پنبه به يک محصول ارزشمند و قابل توجه برای کشاورزان تبديل 
شده است. نکته بعدی اين که دولت ازبکستان از صادرات نخ حمايت همه 
جانبه به عمل می آورد و تسهيلات بسيار خوبی مانند تقبل هزينه های حضور 
در نمايشگاه های معتبر جهانی برای صادرکنندگان نخ مدنظر قرار می دهد و 
مقداری از مبالغ ارزی دريافتی از صادرات نخ را در صندوقی جهت توسعه اين 

صنعت ذخيره می کند.
به گفته وی، ميهمانان ازبکستانی اطلاعات کامل از نقاط قدرت و ضعف 
صنعت نساجی ايران داشتند و حتی از تعرفه واردات نخ به کشور و محدوديت 
های اين حوزه نيز مطلع بودند و آن را سد بزرگی برای دسترسی توليدکنندگان 
ايرانی به بازارهای جهانی می دانستند. همچنين ايران برای آنان کشور بسيار 
مهمی است چون به آب های آزاد دسترسی ندارند و شايد مسير ريلی بندرعباس 
از مهم  ترين مسيرهای دسترسی ازبکستان جهت صادرات و واردات کالاهای 
مختلف به شمار می آيد. نايب رئيس هيئت مديره انجمن صنايع نساجی ايران 
در پايان اين مصاحبه اذعان داشت: متأسفانه از فقر سياستگذاری صنعتی رنج 
می بريم و هيچ استراتژی مشخصی برای توسعه صنعت در حوزه های خاص 
وجود ندارد. افراد توانمند و سرمايه گذاران تلاشگر بسياری در ايران وجود دارند 
اما کسی آنها را راهنمايی نمی کند تا در يک جهت خاص و مسير مشخص 
تسهيلاتی برايشان فراهم شود و در آن جهت به ارتقای جايگاه جهانی خود 
بپردازيم. به همين دليل مشاهده می کنيم که در کشورهای نوپايی همچون 
ازبکستان با تمرکز سياست گذاران به تشويق و حمايت از استفاده از منابع 
داخلی )نظير پنبه( شاهد رشد تصاعدی آنها و قدرت گرفتن در عرصه جهانی 

هستيم.

ادامه از صفحه 1

توسعه صنعتی به سبک ازبکستان

هزار و صد و سی و چهارمين نشست هيئت مديره انجمن صنايع 
نساجی ايران با حضور روسا و دبيران کارگروه های تخصصی و 
اعضای هيئت مديره انجمن عصر روز يکشنبه بيست و هشتم 
خردادماه برگزار شد. در اين نشست که رئيس انجمن نساجی 
با هيئت همراه حضور داشت در خصوص مسائل  ازبکستان 

مختلفی بحث و تبادل نظر شد. 
وی در بخش آغازين سخنان خود با اشاره به جايگاه صنعت 
نساجی در کشور ازبکستان به برنامه های پنج ساله برای رشد و 
توسعه صنعت نساجی در اين کشور اشاره نمود و سهم صنعت 
نساجی را از توليد ناخالص داخلی ازبکستان 7/9 درصد و سهم 
اين صنعت را از کل بخش صنعت ازبکستان 13/5 درصد عنوان 
نمود. وی با اشاره به ارزش 7/1 ميليارد دلاری کل توليدات 
اين صنعت به صادرات 3/5 ميليارد دلاری صنايع نساجی اشاره 
نمود و سطح زير کشت پنبه اين کشور را در حدود يک ميليون 
هکتار با برداشت 3/5 ميليون تن عنوان نمود. وی 9۶ درصد از 

رئیس انجمن نساجی ازبکستان میهمان هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران 

سیدجعفر حسینی- عضو هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران - 
ازبکستان را به عنوان یکی از قطب های تولید صنعتی پوشاک در آینده 
نزدیک برشمرد و گفت: این كشور همان مسیری را پیش گرفته كه 

ویتنام و بنگلادش با موفقیت آن را طی كرده اند.
وی با اشاره به برگزاری جلسه مشترک رئیس انجمن صنایع نساجی 
ازبکستان با هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران از اختیار و قدرت 
كامل و اعتماد به نفس بسیار بالای رئیس انجمن نساجی ازبکستان یاد 
كرد و افزود: قطعاً بخشی از اعتماد به نفس افراد ناشی از اختیار و قدرتی 
است كه از مقامات مافوق دریافت می كند كه در مجموعه های اداری و 
دولتی ایران به هیچ وجه مشابه آن را تجربه نکرده ایم و تمام امور به 

صدها اما و اگر موكول می شود!
در  تولید  اصول  و  فرهنگ  استراتژی،  تغییر  به  اشاره  حسینی ضمن 
ازبکستان، یادآور شد: در جلسه مشترک فیمابین به ایشان عنوان كردم 
ایران یکی از كشورهایی بود كه بیش از 90 درصد پنبه وارداتی  مورد 
نیاز خود را طی دو دهه فقط و فقط از ازبکستان وارد می كرد و به هیچ 
وجه به ما اجازه داده نمی شد از كشورهای دیگر پنبه خریداری كنیم اما 
چرا كشور شما در آن مقطع هیچ تسهیلاتی برای استفاده از سیستم 
بانکی برای پرداخت و دریافت ایجاد نکرد و مجبور بودیم پنبه ازبک 
را به عنوان یک مصرف كننده عمده از طریق دوبی یا تركیه تهیه كنیم؛ 
ایشان پاسخ داد: »ما طی 5 سال گذشته بسیار تغییر كرده ایم و دیگر 
ازبکستان 5 سال پیش نیستیم! برای مثال اگر تا دیروز با یک كشوری 
زاویه داشته و روابط سیاسی، اقتصادی مناسبی نداشتیم ولی امروز برای 
توسعه صنعتی به تعامل با آن نیاز داریم لذا به راحتی تغییر نگرش داده 

و جهت تحقق اهداف خود دست دوستی به سوی آن دراز می كنیم.« 
عضو هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران تصریح كرد: به همین 
دلیل رئیس جمهور ازبکستان از یک طرف با حضور در نمایشگاه ایتمای 
میلان  به دنبال توسعه صنعتی و تأمین مدرن ترین ماشین آلات برای 
خطوط تولید كارخانه های كشور خود است و از سوی دیگر در رأس یک 
هیئت اقتصادی جهت بازاریابی و فروش محصولات خود راهی ایران 
می شود. تمام عوامل در كنار یکدیگر جهت دستیابی به اهداف تعیین 

شده حركت می كنند.
وی در ادامه عنوان داشت: سوال بعدی من از ایشان در مورد بازارهای 
هدف عمده ازبکستان بود كه ایشان به صورت كامل و مشروح سهم 
و درصد تمام قاره ها و كشورها را اعلام كرد و گفت: » به این روش 
محصولات خود را طی سال های آتی بین مصرف كنندگان توزیع خواهیم 
كرد.« در این میان خوشبختانه سهم ایران چندان قابل توجه نبود كه 

برای واحدهای ریسندگی و بافندگی كشور جای امیدواری دارد!
حسینی خاطرنشان كرد: ازبکستان در سال 2020 اعلام كرد كه دیگر 
پنبه صادر نخواهد كرد و سپس یک میلیون و 300 هزار تن ظرفیت 
ریسندگی ایجاد نمود، در حال حاضر به دنبال این است كه 30 درصد 
ظرفیت مازاد را یا از طریق واردات پنبه از كشورهایی مانند تاجیکستان 
و قرقیزستان به كار گیرد و یا به تولید نخ پنبه ای و مخلوط با الیاف 

مصنوعی ) الیاف پلی استر و ویسکوز ( روی آورد.
عضو هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران ابراز داشت: در این 
جلسه به ایشان پیشنهاد دادیم الیاف پلی استر در اختیار  ازبکستان قرار 
دهیم و در ازای آن پنبه دریافت كنیم كه وی به صراحت پاسخ داد: 
»اگر می خواهید پنبه گران قیمت بخرید ما فروشنده هستیم اما می توانید 
پنبه مورد نیاز خود را با قیمت به مراتب پایین تر از سایر كشورها تهیه 
كنید و الیاف پلی استر را با قیمت منطقی به ما بفروشید.« این سخن 
كاملاً برعکس اظهارات برخی مدیران دولتی كشور ماست كه در اغلب 

جلسات خود تعهدات واهی و قول های پوچ می دهند!
حسینی در پایان گفت: قطعاً ازبکستان تا چند سال آینده به قطب بزرگ 
تولید صنعتی پوشاک تبدیل خواهد شد و همان طور كه در تولید پنبه 
موفق بودند در احداث كارخانجات تولید الیاف مصنوعی نیز نقش موثری 
ایفا می كنند و با تکمیل سبد تولیدات خود علاوه بر بازار منطقه، به تمام 

كشورهای اروپایی و آمریکایی نیز صادرات خواهند داشت. 

ازبکستان؛ قطب تولید پوشاک در آینده

صادرات ازبکستان به ايران را صادرات انواع نخ عنوان نمود و با 
اشاره به سرمايه گذاری ها و برنامه ريزی های انجام شده برای 
تکميل زنجيره توليد در اين کشور به حمايت های دولت از 
سرمايه گذاری در بخش های بافندگی و پوشاک اشاره نمود و 
ابراز اميدواری نمود با توجه و حمايت ويژه دولت از اين صنعت، 
ازبکستان بتواند در حوزه صادرات پارچه و پوشاک نقش بهتری 
را ايفا کند. وی با تشريح فعاليت های دولت و توليدکنندگان در 
تحقق برنامه های چشم انداز توسعه و پيشرفت صنعت نساجی 
به ممنوعيت صادرات پنبه و حتی واردات پنبه از ساير کشورها 
برای دستيابی به ارزش افزوده در زنجيره توليدات نساجی اشاره 
نمود و تجربيات موفق اعتماد دولت به صنايع نساجی اين کشور 
را تشريح نمود. اين نشست با پرسش و پاسخ های حاضرين 
در خصوص قوانين و فضای کسب و کار و سرمايه گذاری در 

ازبکستان و حمايت های دولت از اين صنعت پايان يافت.
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پيرو مذاکرات قبلی انجام شده در خصوص برگزاری نمايشگاه فرش ماشينی استانبول 
و حضور نماينده شرکت Tuyapدر جلسه هيئت مديره انجمن صنايع نساجی ايران، 
13/03/1402 جلسه ای با حضور مهندس علی فرهی رئيس کارگروه فرش ماشينی 
انجمن صنايع نساجی ايران و نمايندگانی از انجمن صادر کنندگان فرش استانبول 
)ihib( و انجمن صادرکنندگان فرش جنوب شرق آناتولیGAHIB و شرکت 

نمايشگاه های استانبول )Tuyap( در استانبول برگزار گرديد.
اين نمايشگاه قرار است در مساحتی به وسعت 45000 متر مربع و از چهاردهم تا 
هجدهم آذر ماه در استانبول برگزار شود. لازم به توضيح است به دنبال ملغی شدن 
توافق صادرکنندگان ترکيه با Domotex آلمان در خصوص برگزاری يکسال در 
ميان نمايشگاه Domotex در استانبول و هانوفر، صادرکنندگان ترکيه مصمم 
هستند که اين نمايشگاه را با هدف حمايت از صنعت فرش ماشينی ترکيه برگزار 
نمايند. در اين نشست در خصوص شرايط حضور شرکت کنندگان ايرانی بحث و 
تبادل نظر شد که متراژ غرفه ها، لوکيشن غرفه ها، حفظ محل غرفه ها برای سال های 

بعدی و هزينه غرفه ها از اهم مذاکرات فيمابين بود.
علی فرهی رئيس کارگروه فرش ماشينی انجمن در جمع بندی نتايج مذاکرات می 
گويد: در خصوص هزينه غرفه متاسفانه قيمت اجاره غرفه برای شرکت های خارجی 
با شرکت های ترکيه ای متفاوت است مثل ايران و برخلاف شرايط برابر که در 

Domotex  وجود داشت.
لوکيشن غرفه ها قول دادند که شرايط عادلانه ای مشابه شرکت های ترکيه ای را برای 
شرکت های ايرانی لحاظ گردد و همچنين فضای غرفه برای شرکت در سال های بعد نيز 
محفوظ خواهد بود. در خصوص فضا محدوديت وجود دارد و قرار شد تمامی درخواست ها 
از سوی شرکت های ايرانی ارائه و جمع آوری شود سپس متراژ قابل اختصاص از سوی 
شرکت Tuyap به ايران اعلام گردد. لذا شرکت هايی که آمادگی حضور در نمايشگاه 
CFE استانبول را دارند اعلام حضورشان را کتباً به انجمن صنايع نساجی ايران و يا 
نمايندگی شرکت toyap اعلام نمايند اما از پرداخت هرگونه وجه يا تعيين تکليف 
مذاکرات خودداری فرمايند. علی فرهی در پايان تأکيد می کند: ارائه درخواست از سوی 
شرکت های ايرانی به منزله حضور قطعی نيست صرفاً اعلام آمادگی جهت حضور است 
و شرکت های ايرانی در صورتی حضور خواهند يافت که شرايط مناسب باشد و با توجه 
به اتحاد و يکپارچگی شرکت های ايرانی حضور يا عدم حضور ايشان به صورت جمعی 
خواهد بود، لذا بايد موارد توافقی فيمابين مشارکت کنندگان ايرانی و نمايشگاه ترکيه يک 

پروتکل مورد تاييد کتبی طرفين قرار گيرد.
لازم به توضيح است که حضور احتمالی در نمايشگاه CFE استانبول به معنای عدم 
حضور در نمايشگاه Domotex   هانوفر نيست و در اين خصوص با توجه به شرايط 

هر نمايشگاه با مشورت توليدکنندگان و همکاران محترم تصميم گيری خواهد شد.

مذاکرات مقدماتی برای مشارکت تولیدکنندگان فرش ایران در نمایشگاه فرش استانبول 
)Carpet & Flooring Expo(

محمد مهدي سمائيان- دبير کارگروه 
رنگرزي، چاپ و تکميل انجمن صنايع 
ايران - اعلام کرد: در حال  نساجی 
حاضر ازبکستان از کشور صادرکننده 
پنبه به صادرکننده نخ تبديل شده است 
و در آينده نزديک به عنوان صادرکننده 
پارچه و در گام بعدی پوشاک شناخته 

خواهد شد.  
وی در مورد جلسه اخير هيئت مديره 
انجمن صنايع نساجی ايران با رئيس 
انجمن صنايع نساجی ازبکستان ابراز داشت: مسأله  مهمی که مورد اشاره ايشان 
قرار گرفت، تمايل و اراده چشمگير حاکميت اين کشور جهت افزايش سرمايه، 
استفاده حداکثری از مزيت های نسبی و کارآفرينی در صنعت نساجی بود. دبير 
کارگروه رنگرزي، چاپ و تکميل انجمن صنايع نساجی ايران ادامه داد: تا سال 
2016 که اسلام کريم  اف رئيس جمهور ازبکستان بود، از نيروی کار اجباری 
جهت برداشت پنبه استفاده می شد به طوری که تمام دانش آموزان، دانشجويان، 
مهندسين، کارمندان دولت و ... موظف بودند در فصل برداشت پنبه راهی مزارع 
کشاورزی شوند و برخلاف ميل خود مانند کارگران ساده مشغول کار شوند، پليس 
هم به دقت عملکرد آنان را تحت کنترل قرار می داد و در صورت بروز کوچک ترين 
تخلف، افراد از مزيت های اجتماعی محروم می شدند. همين موضوع تحريم های 
گسترده ازبکستان را در پی داشت و سال های متمادی هيچ کشوری از آن پنبه 
نمی خريد اما پس از فوت کريم اف و آغاز رياست جمهوری شوکت مير ضيائف، 
ازبکستان تغيير و تحولات شگرفی را تجربه کرد. به گفته سمائيان، اولين اقدام 
مير ضيائف در راستای رفع تحريم های جهانی ازبکستان، حذف نظام کار اجباری 
و رعايت مسائل مربوط به حقوق بشر بود و امروزه اين کشور می تواند با دنيای 
آزاد تعامل تجاری، صنعتی و اقتصادی داشته باشد اگرچه هنوز بخش عمده ای از 
صادرات ازبکستان به روسيه انجام می گيرد ولی اين روند در حال تغيير و به سمت 

اروپا در حال چرخش است. 
دبير کارگروه رنگرزي، چاپ و تکميل انجمن صنايع نساجی ايران يادآور شد: به 
نظر می رسد تصميم و اراده حاکميت ازبکستان، اصلاح امور و افزايش قدرت خريد 
و رفاه اجتماعی مردم است و به تبع آن سياست های توسعه تجارت نيز در راستای 
منافع ملی مدنظر قرار می گيرد. برای مثال دولت صادرات پنبه خام در سال 2020 
را متوقف کرد و حجم توليد و صادرات پارچه ازبکستان به اندازه ای افزايش يافته 
که نيازمند واردات پنبه از تاجيکستان و قرقيزستان هستند و با تداوم اين روند به 

يکی از قطب های مهم صنايع نساجی و پوشاک دنيا تبديل می شوند.
وی با اعلام اين مطلب که رشد و توسعه صنعتی ازبکستان طی 5-6 سال اخير 
اتفاق افتاده و دولتمردان توانستند جهت اقتصاد کشور و آينده مردم را به نحواحسن 
تغيير دهند؛ اذعان داشت: با کشورهای همسايه و غيرهمسايه روابط تجاری خوبی 
برقرار کرده اند و ارزش صادرات محصولات اين کشور به روسيه 953 ميليون، چين 
650 ميليون، ترکيه 516 ميليون، قرقيزستان 409 ميليون و ايران 139 ميليون 

دلار می باشد. )البته سهم ايران به 50-60 ميليون دلار کاهش يافته است.( 
وی سياست اقتصادی ازبکستان را در حال تغيير از نظام دستوری به نظام مردم  
محور دانست و افزود: همين موضوع باعث جلب توجه بازارهای جهانی نسبت به 

ازبکستان و افزايش سرمايه گذاری خارجی شده است. 
وی گفت: اعطای مشوق ها و يارانه های دولتی به توليدکنندگان و صنعتگران 
ازبکستان در جهت توسعه سرمايه گذاری و پيشرفت صنعت نساجی است. هرچند 
اختصاص يارانه به واحدهای ريسندگی نسبت به چندسال گذشته کمتر شده اما 
دولت پيرامون سرمايه گذاری در بخش ريسندگی دخالت نمی کند و تمام امور را به 
تشخيص و صلاحديد سرمايه گذاران و توليدکنندگان بخش خصوصی سپرده کرده 
است. از سوی ديگر طبق گفته رئيس انجمن صنايع نساجی ازبکستان، سرمايه گذار 
بايد 30 درصد سرمايه را به راه اندازی کارخانه اختصاص دهد و 70 درصد مابقی 
از طريق وام های بانکی تأمين می شود) البته دولت برای تشويق برخی رشته های 
صنعتی وام 5 درصدی بلاعوض اختصاص می دهد.( سمائيان، تک نرخی بودن 
ارز را عامل بسيار مهمی در توسعه صنعتی ازبکستان دانست و گفت: دولتمردان 
تصميم دارند فساد مالی و اقتصادی را در کشور خود را از بين ببرند زيرا اولين و 
بديهی ترين نشانه وجود فساد در اقتصاد يک کشور، دو نرخی بودن نرخ ارز و 

مقاومت مافيای رانت خوار برای جلوگيری از تک نرخی شدن ارز خارجی است. 

پایان اقتصاد دستوری و آغاز توسعه
 صنعتی ازبکستان

کارگروه  رئيس  توکلی زاده-  اسماعيل  
صنايع  انجمن  کوتاه  الياف  ريسندگی 
به  ازبکستان  تمايل  به   - ايران  نساجی 
انعقاد تعرفه های ترجيحی با ايران پرداخت و 
هشدار داد:  دولتمردان و متوليان اقتصادی و 
صنعتی ما بايد با در نظر گرفتن منافع ملی 
از گنجاندن محصولات نساجی )به خصوص 
نخ( در ليست تعرفه ترجيحی برای ازبکستان 
جداً خودداری نمايند. همان طور که ازبکستان 
صادرات پنبه به ساير کشورها را ممنوع اعلام و ارزش افزوده آن را برای خود 
حفظ کرده ما هم بايد با تمرکز بر حفظ منافع ملی، ورود محصولات نساجی 

ازبکستان و نخ را محدود و حتی ممنوع اعلام نماييم. 
وی ضمن اشاره به حضور رئيس انجمن صنايع نساجی ازبکستان در نشست 
هيئت مديره انجمن صنايع نساجی ايران از اعلام آمادگی ان مقام مسئول جهت 
همکاری های دو جانبه با ايران در زمينه های تجاری و همچنين نساجی خبر داد و 
گفت: به دليل عدم دسترسی ازبکستان به دريا ، مقامات اين کشور تمايل بسياری 
دارند تا از طريق بنادر ايران همچون بندر عباس و بندر چابهار کالاهای توليدی 
خود را صادر نمايند؛ کما اين که در سال  های گذشته که ازبکستان به صادرات 
پنبه می پرداخت، بخش عمده ای از محصولات خود را از طريق بندرعباس صادر 

می نمود
توکلی زاده با بيان اين مطلب که ازبکستان در دوران اتحاديه جماهير شوروی ، 
منبع اصلی تأمين پنبه اين کشور با توليد ساليانه حدود يک ميليون تن شناخته 
می شد؛ افزود: پس از فروپاشی شوروی  هم يکی از صادرکنندگان عمده پنبه در 
جهان بود و تمام محصولات خود را به ساير کشورها از جمله ايران صادر می کرد، 
اما در چند سال اخير با تغيير رويکرد دولت و تلاش برای توسعه صنايع نساجی 
و حفظ ارزش افزوده ناشی از کشت و توليد پنبه، به پيشرفت های شگرفی دست 
پيدا کرده به نحوی که از صادرکننده صرف الياف پنبه به بزرگترين صادر کننده نخ 
در آسيای ميانه تبديل شده است و در سال گذشته ، علاوه بر مصرف يک ميليون 

تن پنبه توليد داخل، از کشورهای تاجيکستان ، قزاقستان ، قرقيزستان و آذربايجان 
پنبه وارد کرده که اين روند در سال های آينده افزايش پيدا خواهد کرد. 

در  ريسندگی  واحد  در 196  نصب شده  حاضر ظرفيت  حال  در  گفته وی،  به 
ازبکستان ساليانه بالغ بر يک ميليون تن نخ است و يکی  از اولويت های مهم 
دولت، افزايش اين ظرفيت تا 1/3ميليون تن در سال می باشد که برای رسيدن به 
اين رقم ساليانه نيازمند 1/5ميليون تن الياف است. رئيس کارگروه ريسندگی الياف 
کوتاه انجمن صنايع نساجی ايران اذعان داشت: ازبکستان در زمينه توليد الياف 
پلی استر به پيشرفت خاصی دست پيدا  نکرده و از اين نظر در مضيقه می باشد لذا 
توليدکنندگان الياف پلی استر در ايران می توانند از اين فرصت برای افزايش صادرات 

خود استفاده کنند. 
اين عضو انجمن صنايع نساجی ايران، ارزش کل محصولات نساجی ازبکستان 
)عمدتاً نخ و پارچه( را ساليانه حدود 7/1 ميليارد دلار اعلام کرد که 3/5 ميليارد 
اين مقدار صادرات ، 76/5  واز  نموده است  را صادر  دلار آن )حدود 50 درصد( 
ميليون دلار به ايران صادر کرده که 96 درصد آن به انواع نخ در سيستم الياف 

کوتاه اختصاص دارد.
توکلی زاده، ارزش توليدات صنايع نساجی ازبکستان را 7/1 ميليارد دلار عنوان 
کرد که سهم 7/9 درصدی در توليد ناخالص داخلی اين کشور دارد. همچنين 
از عمده مقاصد صادراتی نساجی ازبکستان می توان به کشورهای تازه استقلال 
يافته شوروی، ترکيه، کشورهای مشترک المنافع، لهستان ، ايتاليا، آلمان کره جنوبی 

و ژاپن نام برد. 
وی در پاسخ به اين سوال که وضعيت تجاری ازبکستان با دنيا به خصوص در 
صنايع نساجی چگونه است؛ ابراز داشت: نساجی در کشور ازبکستان ، صنعتی با 
اولويت درجه يک شناسايی و تعريف شده و دولت عزم جدی دارد که نسبت به 
توسعه اين صنعت همت گمارد ، برنامه طولانی مدت اين کشور تکميل زنجيره 
ارزش تا توليد پوشاک است و بدون شک  تا 10سال آينده به قطب نساجی منطقه 
و بزرگترين توليد کننده پوشاک تبديل خواهد شد و از اين مسير به اشتغال زايی بالا، 
ارزش افزوده و ارزآوری قابل توجهی دست پيدا می کند. ضمناً با توجه به مناسبات 

متداول بانکی با جهان و بهره مندی از تسهيلات بين المللی 

لزوم حرکت هوشمندانه در انعقاد تعرفه ترجیحی با ازبکستان
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معرفی برخی از جزوات منتشر شده توسط واحد مطالعات آماری و راهبردی انجمن صنایع نساجی ایران ارائه خدمات مشاوره ای 
درخصوص مسائل و مشکلات واحدهـای 
عضو انجمن صنایع نساجی ایران

1- خدمات مشاوره حقوقی
)دکتر صادق مهردوست(  

2-خدمات مشاوره ای تامین اجتماعی و 
روابط کار و مشاغل سخت و زیان آور  

اصابتی( محمد  )مهندس   

021 - 26200196

انجمن  مدیره  هیئت  عضو 
ایران  نساجی  صنایع 
ناشی  مازاد  هزینه  گفت: 
برای  اجباری  استاندارد  از 
ضرر  به  نساجی  صنایع 

مصرف كننده نهایی است.
شیبانی   علیمردان  دكتر 
خبرگزاری  با  گفتگو  در 
از  انتقاد  با  صداوسیما؛ 
اجباری  استاندارد  تدوین 
برای صنعت نساجی افزود: 
بسیار  تشویقی  استاندارد 
عالی است، اما در هیچ كجای 
دنیا صنعت نساجی استاندارد   
اجباری ندارد.وی  ادامه داد: منِ تولید كننده باید چیزی را تولید كنم كه 
بازار، بنکدار و مشتری متقاضی آن هستند، اگر من به بنکدار بگویم 
براساس استاندارد، پایل )الیاف روی سطح موكت( باید 12 باشد، از 

طرفی بنکدار و یا مشتری می گوید 
من روی این محصول سُر می خورم و موكت با پایل 6 می خواهم. از 
طرفی متولیان استاندارد می گویند این محصول غیراستاندارد است. در 
حالی كه وقتی سازمانی مثل هواپیمایی می گوید كفپوشی ضد حریق 
می خواهم این مطلب بسیار به جا و منطقی است و من به عنوان تولید 
كننده باید كفپوشی تولید كنم كه ضدآتش باشد یا وقتی بیمارستانی از 
من درخواست كفپوش آنتی باكتریال می كند و برای این امر با دریافت 
به  را  نهایی  باكتریال، محصول  آنتی  مواد  افزودن  با  و  اضافی  هزینه 
مشتری تحویل می دهم، این استاندارد نیست در واقع خواسته متقاضی 

است.
شیبانی با بیان اینکه 20 سال است كه موكت نمایشگاه بین المللی 
تهران را ما تامین می كنیم، گفت: در واقع اصل اساسی و ملاک تولید 
این نوع كفپوش مقاومت و پرز ندادن هنگام رفت و آمد بازدیدكنندگان 
از نمایشگاه است نه ضدحریق این تولید كننده اضافه كرد: من نمی دانم 
اجباری  )استاندارد  مطلب  این  دوباره  كردن  عنوان  از  آقایان  هدف 
پوشاک( چیست، این هدف به نفع مشتری نیست و آفت آن این است 
كه شما را مجبور می كنند به كاری كه در مرحله اول بسیار هزینه برَ 

است به عنوان نمونه ما برای هر متر تولید باید یک هزینه ناخواسته به 
سازمان استاندارد و چندجای دیگر بدهیم كه این هزینه به طور مستقیم 

به مصرف كننده نهایی تحمیل می شود.
عضو هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران  ادامه داد: همین لغت 
استاندارد یک محدودیت ایجاد می كند در حالی كه در صنعت نساجی 
محدودیتی نداریم ، دنیای صنعت نساجی دنیای تغییرات هفتگی است.

وی گفت: در جایی خواندم كه لباس نوزاد باید 100 درصد از پنبه باشد 
در حالی كه باید بگویم ما امروز الیافی داریم كه به مراتب لطیف تر از پنبه 

برای مصرف لباس نوزادان است.
شیبانی با پیشنهاد استاندارد تشویقی به جای اجباری افزود: من با توجه 
به نیاز مصرف كننده كالا تولید می كنم و در صورتی كه مصرف كننده ما 
تقاضای خارج از چارچوب تعریفیِ استاندارد داشته باشد من باید به 

درخواست مشتری توجه كنم.
اضافه  نیستم  سالم  الیاف  از  استفاده  مخالف  من  اینکه  بیان  با  وی 
كرد: استفاده از نخ، پارچه، فرش و منسوجات نساجی سالم به معنی 
نخ  استاندارد  نظر  از  است  ممکن  نمونه  عنوان  به  نیست  استاندارد 
آكرلیک مورد تایید باشد، ولی برای سفارش دهنده محصول پلی استر 

مدنظر باشد.
 وی افزود: ما در انجمن نساجی به اكثریت آرا رسیدیم كه باید اطلاعات 
فنی لازم تولیداتمان را روی محصولاتمان درج كنیم تا مشتری با یک 
نگاه متوجه شود كه چه چیزی را با چه كیفیت و مشخصاتی خریداری 
كند. این حق مسلم مصرف كننده است، ولی ما نباید مصرف كننده 
را مجبور و محدود كنیم كه براساس دستورالعمل استاندارد اجباری 
محصول خود را تهیه كند. ما بیشتر از سازمان استاندارد نگران مصرف 
انتخاب دهیم تا  باید به مشتری حق  كنندگان هستیم در عین حال 

براساس بودجه، نیاز و كاربرد محصولی را تهیه كند.
وی به خرید فعالان اقتصادی از سایر كشور ها اشاره كرد و گفت: به 
عنوان نمونه مشتری خارجی از من موكتی می خواهد در حدود 300 
گرم با قیمت مشخص و من به عنوان تولید كننده می گویم برای این 
بودجه من باید این مقدار الیاف استفاده كنم و پس از توافق دو طرف 
محصول تولید می شود برای این فعال اقتصادی خارجی خرید كالا با 
قیمت مشخص وفروش آن در كشور خود است حال اگر شما به این 
معامله قوانین استاندارد وضع كنید و بگویید موكت باید 800 گرم باشد 

آیا این معامله و عرضه كالا امکان پذیر است؟!

هزینه مازاد اسـتاندارد اجباری به ضرر مصرف کننده نهایی

همچون يوزانس و ری فاينانس نسبت به جذب منابع بانکی بين المللی موفق 
عمل کرده و سرمايه مورد نياز جهت توسعه صنايع نوپای خود را تأمين 
می نمايد.  توکلی زاده تصريح کرد: اصولًا نگاه به صنعت نساجی در کشورهای 
ايران و ازبکستان متفاوت بوده و قابل قياس با هم نيستند ، در ازبکستان به 
صنعت نساجی به عنوان صنعت مادر نگريسته می شود و حمايت همه جانبه 
از آن به عمل می آيد، لازم به يادآوری است که در اين زمينه صادرات 3/5 
ميليارد دلاری صنعت نساجی ازبکستان در سال 2022 را با صادرات 600 
ميليون دلاری ايران  مقايسه نماييد! توکلی زاده با اشاره به بازديد رئيس 
جمهور ازبکستان از نمايشگاه ايتمای ميلان و اهميت فراوان صنايع نساجی 
برای مديران و تصميم گيران ارشد اين کشور يادآور شد: در کشور ما اولويت  با 
ساير صنايع است، چندان به صنعت نساجی بها داده نمی شود و از حمايت های 
دولت و سيستم بانکی بی بهره است به همين دليل شاهد رشد و توسعه 
چشمگير نساجی کشور نيستيم. در ايران، به دفعات برنامه و سند راهبردی 
برای پيشرفت صنايع نساجی تدوين می شود اما همگی بی حاصل هستند و با 
کوچک ترين تغيير و تحولی حتی در سطح مديران ميانی دولت ، سند قبلی به 
فراموشی سپرده می شود و مسئول جديد، سندی منطبق با ايده آل ها و سلايق 
خود تدوين می کند و روز از نو و روزی از نو ! متأسفانه هيچ مقام بالاتری نيز 
پيگير عدم اجرای سند قبلی نمی شود در نتيجه پيشرفتی هم در اين صنعت 
محقق نمی شود؛ از سوی ديگر اقدامات توسعه ای بخش خصوصی برای 
دولت اهميت چندانی ندارد چون تمرکز و اولويت آن ساير صنايع و امور است. 
رئيس کارگروه ريسندگی الياف کوتاه انجمن صنايع نساجی ايران در ادامه 
اين گفت وگو بيان داشت: حدود 196 واحد ريسندگی فعال در ازبکستان 
وجود دارد که به دو گروه تقسيم می شود. گروه اول کارخانه هايی هستند 
از  آنها 40 درصد  پنبه هستند و دولت برای کمک به  که دارای مزرعه 
دوم  گروه  می شود.  متقبل  را  پنبه  برداشت  و  داشت  کاشت،  هزينه های 
کارخانجات ريسندگی هستند که فاقد مزرعه پنبه بوده و بايد الياف پنبه 
را خريداری کنند که در اين حالت هم سيستم بانکی ازبکستان، تسهيلات 
با نرخ بهره 4 درصدی در اختيارشان قرار می دهد. همان طور که مشاهده 
می کنيد هر دو گروه از حمايت همه جانبه و واقعی دولت بهره مند هستند که 
در کاهش قيمت تمام شده و تقويت صادرات بسيار موثر می باشد؛ در حالی  
که توليد کنندگان ايرانی بايد با چنين رقيبان توانمندی دست و پنجه نرم کنند، 

کاری است سخت و گاه نشدنی! 

لزوم حرکت هوشمندانه در انعقاد 
تعرفه ترجیحی با ازبکستان
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